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Úvodník

Vážení čtenáři,

díky tomu, že se nasbírala sluš-
ná hromádka článků cíleně 
poptávaných v době, kdy ne-
bylo o čem psát, dále informa-
tivních článků požadovaných 
autory k  zařazení a  naštěstí 
také článků o novinkách a ak-
cích, které se konečně mohou 
zase konat, včetně možnosti 
po dlouhé době zase poskyt-
nout standardní informace 
o plánovaných akcích, dostá-
vají se k Vám Hrabovské listy 
v  rekordním počtu stran – 
stejném, jako měly Hrabovské 
listy v dobách, kdy vycházely 
jako dvouměsíčník.

Hořekování pracovníků tis-
kárny, která kdysi Hrabovské 
listy tiskla, nad tím, že kdysi 
byly Hrabovské listy připravo-
vány a tisknuty pouze z lásky 
a nikoli pro peníze jako nyní, 
poněkud nesedí s  faktem, 
že celkové náklady na jednu 
stránku (a to včetně tisku) po-
klesly z  3309 Kč v  roce 2019 
na 2436 Kč v roce 2020. Jeden 
občan to docela výstižně cha-
rakterizoval: "Oni jsou zasko-
čeni tím, že to jde i bez nich.". 

Ještě máme jeden úspěch: 
Minulé číslo bylo od změny 
grafického formátu první, ve 
kterém stránky přesně sedly 
i grafikovi do nového formá-
tu a nebylo potřeba improvi-
zovat, což znamená, že se mi 
podařilo najít přesný počet 
znaků, které má stránka mít.

Své připomínky k  obsahu 
a vzhledu  Hrabovských listů 
a samozřejmě také příspěvky 
můžete stále posílat na e-mai-
lovou adresu redakce@ostra-
va-hrabova.cz.

Všem čtenářům přeji krásné 
užití dovolené či prázdnin 
a k tomu příjemné čtení Hra-
bovských listů.

Jan Dvořák

►  Rozhodnuto neposkytnout finanční dar na akci "Hrabovské kosy" Občanskému 
sdružení MUDr. Marcely Poláčkové;

►  Rozhodnuto pořídit 31 informačních vitrín do městských bytových domů svě-
řených městskému obvodu Hrabová;

►  Rozhodnuto zařadit byt č. 5 v domě V. Huga 455/9 do projektu "Sociální bydlení ve městě Os-
trava";

►  Odsouhlaseno využití pozemku parc. č. 2427/1 v k. ú. Hrabová pro Bezpečnostně propagační 
akci Městské policie;

►  Rozhodnuto, že zástupci městského obvodu ve sporu s TEFCO CZ, a.s., budou Vladislava Ko-
pitzová a Ing. Jan Socha;

►  Neodsouhlaseno umístění Family Parku včetně občerstvení na pozemku parc. č. 763/1 v k. ú. 
Hrabová;

►  Schválena účetní závěrka Mateřské školy „Klubíčko“, sestavená k rozvahovému dni 31. prosin-
ce 2020 za účetní období od 1. ledna 2020 do 31. prosince 2020;

►  Schválena účetní závěrka Základní školy Ostrava – Hrabová, sestavená k rozvahovému dni 
31. prosinci 2020 za účetní období od 1. ledna 2020 do 31. prosince 2020;

►  Rozhodnuto o zadání zakázky malého rozsahu a vystavení objednávky na stěhování obou bu-
dov Mateřské školy „Klubíčko“, Ostrava – Hrabová, Příborská 28, p.o., do nových prostor Baža-
nova 1106/6, Ostrava – Hrabová, společnosti Stěhováček s.r.o., Ostrava – Slezská Ostrava; 

►  Rozhodnuto v souladu s § 166 odst. 3) zákona č. 561/2004 Sb. (školský zákon) nevyhlásit kon-
kurzní řízení na vedoucí pracovní místo ředitele Základní školy, Ostrava – Hrabová, Paskovská 
46, příspěvkové organizace, se sídlem Paskovská 46, 720 00 Ostrava – Hrabová, IČ 70989061, 
a potvrdit stávajícího ředitele na vedoucím pracovním místě na další šestileté období od 1. srp-
na 2021 do 31. července 2027; 

►  Jmenována třetina členů školské rady zřízené při Základní škole, Ostrava – Hrabová, Paskov-
ská 46, příspěvková organizace, a to starosta Igor Trávníček a radní Jiří Dolejška;

► Rozhodnuto zaslat písemnou výzvu k podání nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu 
na realizaci stavby vedené pod názvem „Rekonstrukce bytu č. 5 na ulici Viktora Huga 12, Ost-
rava – Hrabová“ uchazečům dle předloženého návrhu;

► Odsouhlasena písemná výzva, zadávací podmínky a požadavky na obsah smlouvy o dílo k ve-
řejné zakázce malého rozsahu na realizaci stavby „Rekonstrukce bytu č. 5 na ul. Viktora Huga 12, 
Ostrava – Hrabová“;

► Odsouhlaseno vybudovat komunikaci a veřejné osvětlení na pozemcích 708/2, 708/3, 706/16, 
706/17, 706/33  v k. ú. Hrabová (ulice K Nadjezdu) po nabytí do vlastnictví statutárního města 
Ostravy a svěření městskému obvodu; 

► Vzata na vědomí petice občanů ve věci opravy místní komunikace ulice Bělské ze dne 26. května 
2021 a odsouhlaseno zařazení opravy komunikace do materiálu „Místní komunikace k opravě“;

► Vzaty na vědomí podněty občanů na opravy místních komunikací a materiál paní Moskalové 
s názvem „Místní komunikace k opravě – popis stavu“ a odsouhlasen postup dle předložené-
ho návrhu;

► Informováno panem starostou o jednání na Úřadu městského obvodu Ostrava – jih ohledně 
výskytu zápachu se závěrem, že magistrát bude jednat s CTParkem;

► Informováno starostou o nabídce firmy Jankostav na opravu zpevněné plochy před obcho-
dem Hruška;

► Informováno paní Ziobrovou o zájmu spolku Junák – český skaut, z.s., o pronájem nebytové-
ho prostoru bývalé mandlovny v domě Šrobárova 22; 

► Rozhodnuto uzavřít Dohodu o vytvoření pracovních příležitostí v rámci veřejně prospěšných 
prací č. OTA-V-32/2021;

► Odsouhlasena aktualizace projektových fichí Základní školy Ostrava – Hrabová v názvu a od-
hadu rozpočtu projektu.

Jan Socha

Z jednání rady 26. května  
a 9. a 16. června
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Nové dokumenty k naplňování Strategie rozvoje

Z jednání zastupitelstva 16. června

► Vzata na vědomí „Zpráva o plnění a čerpání rozpočtu statutár-
ního města Ostrava-městského obvodu Hrabová za leden až 
březen 2021“;

► Vzata na vědomí rozpočtová opatření Rady města Ostravy;

► Vzata na vědomí rozpočtová opatření městského obvodu Hra-
bová č. 5 a 7;

► Schválena účetní závěrka statutárního města Ostravy-městské-
ho obvodu Hrabová, sestavená k rozvahovému dni 31. prosince 
2020 za účetní období od 1. ledna 2020 do 31. prosince 2020, 
a účetní převod výsledku hospodaření ve schvalovacím řízení 
(účet 431) vykázaný za účetní období roku 2020 ve výši plus 
38 437 292,46 Kč do výsledku hospodaření předcházejících 
účetních období (účet 432);

► Schváleno celoroční hospodaření a závěrečný účet statutár-
ního města Ostrava- městského obvodu Hrabová za rok 2020 
včetně zprávy auditora o výsledku přezkoumání hospodaření 
za rok 2020 a vysloven souhlas s celoročním hospodařením bez 
výhrad;

► Rozhodnuto o uzavření dodatku č. 6 ke smlouvě o dílo na re-
alizaci stavby „Zhotovitel mateřské školy“ mezi statutárním 
městem Ostrava-městským obvodem Hrabová a společností 
MORYS s.r.o., Korejská 894/9, 702 00 Ostrava, IČ 42864771;

► Rozhodnuto o uzavření dodatku č. 4 ke zřizovací listině příspěv-
kové organizace Mateřská škola „Klubíčko“, Ostrava – Hrabová, 
Příborská 28;

► Rozhodnuto o uzavření dodatku č. 5 ke zřizovací listině pří-
spěvkové organizace Základní škola Ostrava – Hrabová, Pas-
kovská 46;

► Vzat na vědomí protokol o výsledku kontroly výkonu samostat-
né působnosti na úseku školství vypracovaný Odborem školství 
a sportu Magistrátu města Ostravy;

► Schválen Akční plán naplňování Strategie rozvoje městského 
obvodu Hrabová v roce 2022;

► Odsouhlasen převod částky 5 miliónů Kč z účtu bytového fondu 
vedeného u Komerční banky na výdajový účet vedený u České 
spořitelny za účelem oprav místních komunikací s tím, že se po-
užitá částka navrátí ve výši minimálně 80 % do 3 let, a schváleno 
příslušné rozpočtové opatření č. 9. 

Celá usnesení rady a zastupitelstva a zápis ze zasedání Zastupitel-
stva městského obvodu Hrabová naleznete na webových stránkách 
www.ostrava-hrabova.cz.

Text: Jan Socha, Foto: Jan Dvořák

V roce 2018 byla zastupitelstvem schválena a posléze aktualizována 
Strategie rozvoje městského obvodu Hrabová – Hrabová 2040. Tím 
však proces strategického plánování neskončil, protože je nutno 
také sledovat a plánovat naplňování strategie.  V souladu s kapi-
tolou 6 strategického plánu je k tomu zřízena Kontrolní a iniciační 
skupina, která v  letošním roce pracuje ve složení předseda Igor 
Trávníček, místopředseda Vladislava Kopitzová a členové Miroslav 
Houžvička, Ing. Bohumil Rundt, Ing. Jiří Skalský, Mgr. Alica Strniš-
ťová, Ing. Jan Socha, Ing. Jan Dvořák, Ing. Květoslava Hrabovská, 
Ing. Bedřich Chlupatý, Ing. Miroslav Poláček a Mgr. Jiří Slepička. 
Prvním letošním úkolem této skupiny bylo vypracování Zprávy 
o průběhu realizace strategického plánu za rok 2020. S ohledem 
na proticovidová opatření Kontrolní a iniciační skupina tuto zprávu 
připravila v průběhu března distanční formou. Dalším každoročním 
úkolem je vypracování akčního plánu na následující rok. Účelem 
akčního  plánu  je  stanovit,  jaké  aktivity  je potřeba pro naplnění 
cílů Strategického plánu v následujícím roce realizovat (a to podle 
své důležitosti či nutnosti dodržet vzájemnou posloupnost). Cílem 
materiálu je především vytvořit pro zastupitele podklad pro přípra-
vu rozpočtu, tj. na co by se v rozpočtu na následující rok nemělo 
zapomenout, aby se Strategický plán mohl naplňovat. Materiál je 
tedy doporučením pro zastupitele. Naše Kontrolní a iniciační skupina 
na své  již prezenční schůzce 25. května připravila návrh Akčního 

plánu naplňování Strategie rozvoje městského obvodu Hrabová 
v  roce 2022. Atmosféra schůzky byla po celé téměř tříhodinové 
jednání nesmírně dělná a se vzájemným respektem každého účast-
níka k podnětům ostatních. Akční plán byl předložen 16. června 
Zastupitelstvu městského obvodu Hrabová a schválen.   

Text a foto: Jan Dvořák
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Ve schváleném rozpočtu na rok 2021 byla 
vyčleněna na opravu místních komunikací 
částka 1,79 miliónu Kč. Jelikož se některé 
opravy již provedly, byla zde v červnu k dis-
pozici částka 1,5 miliónu Kč. Podněty mno-
hých občanů (např. petice občanů ulic Bělské 
a Dubraviovy a podněty paní Kubešové, Ing. 
Orkáče, pana Rudla, Ing. Rundta, Ing. Slavíka, 
pana Veselého, pana Žižky, Zelené Hrabové, 
z.s. a dalších) vznikl enormní tlak na opra-
vu místních komunikací. Náklady na opravu 
všech zvažovaných komunikací odhadova-
né paní Moskalovou jsou 10,955 miliónu Kč. 
Rada městského obvodu proto svým usnese-
ním č. 64/1386 z 26. dubna 2021 zadala Komi-
si výstavby, dopravy a ekologie úkol stanovit 
pořadí oprav místních komunikací. 

Tajemník Úřadu městského obvodu Hrabová 
v této souvislosti poukázal na disponibilní 
finanční zdroje a k financování oprav míst-
ních komunikací navrhl také částečně vyu-
žít finančních prostředků správy bytového 
fondu městského obvodu Hrabová z  účtu 
u Komerční banky, kde k 31. prosinci 2020 
bylo 14 319 153,23 Kč. Podle článku 10 odstav-
ce 23a) Statutu města Ostravy městský obvod 
používá příjmy z nájmů bytů ve výši minimál-
ně 50 % výlučně k financování správy, údržby, 
oprav a rekonstrukcí bytového fondu, jenž 
byl svěřen městskému obvodu, a zbývající 

příjmy z  nájmů bytů může použít k  finan-
cování správy, údržby, oprav a rekonstrukcí 
nemovitých věcí, které byly svěřeny městské-
mu obvodu. Jelikož místní komunikace jsou 
součástí nemovitých pozemků, které byly 
svěřeny městskému obvodu a mimo jiné též 
slouží jako infrastruktura pro spokojené by-
dlení, bylo navrženo převést ze zmíněného 
účtu do rozpočtu městského obvodu Hrabo-
vá částku 5 miliónů Kč na opravy a udržování 
místních komunikací v roce 2021. Vedením 
městského obvodu Hrabová byla z podkladů 
paní Moskalové a Komise výstavby, dopravy 
a ekologie zpracována tabulka, která stanoví 
odhad nákladů a termíny oprav vytipovaných 
komunikací. 

Tento návrh byl Zastupitelstvem městského 
obvodu Hrabová 16. června 2021 schválen. 
Zastupitelé si stanovili podmínku, aby mini-
málně 80 % této částky bylo do tří let vráceno 
zpět na účet bytového fondu. Oproti původ-
nímu záměru se v letošním roce neopraví ko-
munikace, kde schází majetkové vypořádání, 
dobudování inženýrských sítí (např. veřejné 
osvětlení či kanalizace) nebo je nutno vybu-
dovat i obrubníky. Na tyto potřeby je vyčle-
něna pro letošní rok částka 1 milión Kč na 
projektovou dokumentaci.

Oprava havarijních stavů komunikací tak bude 
provedena v cenách roku 2021 a uspokojí mno-

hem více dotčených obyvatel než tzv. „fliko-
vání“, se kterým počítal původně schválený 
rozpočet na rok 2021. Ani v budoucnu nebude 
možné ze žádného zdroje očekávat dotace na 
opravu místních komunikací. Naproti tomu na 
údržbu bytového fondu i případné investice 
do něj je objem disponibilních zdrojů dosta-
tečný a v příštích letech bude možné získat 
dotace například na úsporu energií zateplením 
či výměnou oken.

Text : Jan Socha

Foto: Renáta Moskalová

Opravy místních komunikací v Hrabové

Ulice Poznámka Původně 2021 Navýšení 2021  2022 (v roce 2021 projekt)

Bělská od mostku po ulici K Pilíkům 1 200 000 Kč

Bělská slepá odbočka (nutno projekt+osvětlení) 2 000 000 Kč

Božetěchova oprava nerovností povrchu 100 000 Kč

Dubraviova od ulice Poplužní po ulici Ve Stromoví 500 000 Kč 500 000 Kč

K Nadjezdu oprava výtluků 300 000 Kč

K Nadjezdu asfalt (nutno výkup+projekt+osvětlení) 3 000 000 Kč

K Pilíkům oprava výtluků 30 000 Kč

K Pilíkům napojení na Poplužní 150 000 Kč

K Pilíkům asfalt (nutno odvodnění+projekt+osvětlení) 200 000 Kč 2 500 000 Kč

Lužná asfalt (nutno odvodnění+projekt+osvětlení) 50 000 Kč 400 000 Kč

Šolcova oprava výtluků 100 000 Kč

Šolcova úsek k domu č. 29 (nutno majetkové řešení) 100 000 Kč

Šolcova oprava povrchu pěšiny u potoka 15 000 Kč

U Řeky oprava výtluků 400 000 Kč

u garáží v bývalém mlýně 150 000 Kč

u garáží pod haldou u Hrabovjanky 500 000 Kč

ostatní rezerva 600 000 Kč

příprava projektové dokumentace pro stavby r. 2022 1 000 000 Kč

celkem 895 000 Kč 5 000 000 Kč 7 900 000 Kč
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Klíšťata obecná (Ixodes rici-
nus) jsou parazitičtí rozto-

či. Potkáme se s nimi na 
našich zahrádkách i  ve 
volné přírodě. Obývají 

Zemi asi sto miliónů let. 
Krev sají samičky, které ji po-

třebují k reprodukčnímu cyklu. 
Klíště má tři vývojová stadia – larva, nymfa 
a dospělý jedinec (imago). Dospělec se pyšní 
chytinovým štítkem, sameček nesaje krev, ale 
na hostiteli vyhledává přisátou samičku, která 
ho láká červeným zadečkem. Dosahuje až 
4 mm délky, sameček je poloviční. Larva saje 
max. dva dny, dospělá samička až deset dnů. 
Klíšťata dříve žila v tzv. endemických místech, 
dnes je najdeme prakticky všude včetně vy-
sokohorského prostředí. Milují vlhko (nejlépe 
80 %), trávu a křoviny. Jsou slepá a hluchá. 
Na hostitele se zavěšují předníma nohama 
s háčky, kde mají tzv. Hallerův orgán, který 
slouží k detekci vydechovaného oxidu uhli-
čitého. Pak putují po hostiteli k místu, kde 
je kůže měkká a  tenká. Do domácností se 
často dostanou i na tělech domácích miláč-
ků. Náš kocour je na sobě nosil domů již letos 
v únoru.

Klíště je přenašečem nemocí, které nasaje spo-
lečně s krví drobných hlodavců, velkých savců, 
ptáků a dokonce i plazů: 

► Lymská borelióza se vyskytuje plošně 
po celém území České republiky. Infekci 
působí bakterie rodu Borrelia. Projeví se 
zarudnutím kolem vpichu ve formě sou-
středných kruhů, horečkou, bolestí hlavy, 
kloubů a únavou. Tyto potíže mohou při 
přechodu do chronického stadia vést až 
k invalidizaci nemocného. Léčí se vysoký-
mi a dlouhodobě podávanými antibiotiky. 
Vakcína je ve slibném stadiu vývoje evrop-
ské farmakologie, ale není dosud k dispo-
zici. V roce 2019 se v České repubice touto 
nemocí nakazilo 4102 pacientů.

► Klíšťová encefalitida se vyskytuje rovněž 
po celém území České republiky, ale má ty-
pická ohniska především v Jihočeském kraji 
a na Vysočině. Pokud se v lokalitě objeví, zů-
stává tam natrvalo. Způsobuje ji RNA virus, 
který vyvolá zprvu bolesti hlavy, malátnost 
a nevolnost se zvracením. Následuje asi tý-
denní bezpříznakové období a následně se 
u části infikovaných rozvine nebezpečný 
zánět mozkových blan nebo přímo mozku. 

Lék nemáme k dispozici a  léčba spočívá 
pouze v mírnění příznaků. Jako prevence je 
k dispozici účinná vakcinace, na kterou čás-
tečně přispívají některé pojišťovny. V roce 
2019 bylo zaznamenáno v České republice 
774 klíšťových encefalitid.

► Ehrlichióza (horečka způsobená bakteri-
emi rodu Ehrlichia a Anaplasma) je méně 
známé a nepoměrně vzácnější onemocně-
ní s horečnatým průběhem.

Nejúčinnější prevencí je očkování proti ence-
falitidě. Klíště lékaři doporučují odstranit co 
nejdříve a celé. Vhodné je použít speciální pin-
zetu a tzv. háčky s kombinací kývání a tahu. 
Nikdy klíštětem neotáčíme (část by zůstala 
v ráně) a po odstranění klíštěte dezinfikujte 
místo vpichu nejlépe jódovou dezinfekcí (při 
alergii na jód se doporučuje octenidin). Vyta-
žené klíště je infekčním materiálem, vyžaduje 
tedy opatrnost při manipulaci. Místo přisátí 
je záhodno několik dnů sledovat a v případě 
zarudnutí nebo výskytu kruhů vyhledat lékaře. 
Alergikům na hmyzí bodnutí se doporučuje 
mít po ruce  antihistaminikum.

Rostislav Gromnica

Klíšťata útočí 

 Rozhovor s novým předsedou  
Kontrolního výboru MUDr. Rostislavem Gromnicou, Ph.D.

1. Z  jakého důvodu došlo na zastupitelstvu 
28. dubna k odvolání stávajícího Kontrolního 
výboru?

Z bývalého kontrolního výboru (KV) již dříve odešli dva 
členové – paní Kelnarová a já. Zůstali tři členové, z toho 

předsedkyně výboru měla četné absence pro dlouhodobě neuspoko-
jivý zdravotní stav. Bývalým členům se sluší poděkovat za jejich práci.

2. Bude se Vám s novým týmem Kontrolního výboru dobře pra-
covat?

V tajné dvoukolové volbě zastupitelů byl zvolen již v prvním kole výbor 
ve složení Ing. Kubečka, Ing. Poláček,  JUDr. Skopal,  Ing. Hrabec (ta-
jemník) a já jako předseda. Dva členové mají zkušenosti s investicemi 
a stavebnictvím, jeden s daňovým poradenstvím a financemi a jeden 
s legislativou. KV se tedy jeví jako kompetentní a podle atmosféry na 
prvním zasedání by mohl dobře fungovat i po lidské stránce.

3. Jaká jste přijali usnesení na první schůzce kontrolního výboru?

► Vzali jsme na vědomí zprávy Ing. Poláčka a Ing. Skalského o finan-
cování parkoviště na Sokole;

► Vyzvali jsme předsedu Finančního výboru ke splnění povinnosti 
vytvořit a schválit jednací řád výboru ve shodě se zápisem 15. za-
stupitelstva ze dne 23. září 2020;

► Předseda byl s ohledem na předchozí zápis KV pověřen, aby před-
ložil  písemně radě a ústně na zastupitelstvu návrh na obnovení 
letopisecké komise v doporučeném složení předseda PhDr. Slepič-
ka a členové Mgr. Seďa (kronikář) a pan Balušek (radní a zastupitel) 
s těmito hlavními úkoly a zodpovědností:

- Dohled nad obnovou a stěhováním památníku na hřbitově včet-
ně doplnění chybějících jmen padlých; 

- Příprava stálé historické expozice v rekonstruovaném domku na 
Paskovské ulici;

- Kontrola a doplnění chybějících zápisů kroniky;

- Spolupráce  s radou  a zastupitelstvem  při výběru  názvů  nových  
ulic,  náměstí  a parků  s přihlédnutím ke jménům významných 
rodáků a obyvatel Hrabové;

- Obnova a doplnění textů informačních tabulí u naučných cest 
a historických památek v katastru Hrabová.

4. Čemu byste se v Kontrolním výboru chtěl především věnovat?

KV podle § 118 a 119 zákona o obcích především plní úkoly zastupitel-
stva, kontroluje plnění usnesení rady a zastupitelstva obce a kontroluje 
dodržování právních předpisů ostatními výbory a obecním úřadem na 
úseku samostatné působnosti. 



HRABOVSKÉ LISTY

6

ÚŘAD MĚSTSKÉHO OBVODU

Technické služby městského obvodu Hrabová

Přijďte zacvičit a zasportovat na bezpečná hřiště 

Technické služby městského obvodu Hrabová 
vznikly k 1. červnu 2020 jako organizační slož-
ka 3745 Úřadu městského obvodu Hrabová 
z původní čety pracovníků veřejně prospěš-
ných prací. Do náplně činnosti Technických 
služeb patří zejména údržba majetku městské-
ho obvodu, tj. jeho komunikací, veřejné zeleně, 
motorových vozidel, jiného nemovitého i mo-
vitého majetku, udržování čistoty veřejných 
prostranství a odstraňování černých skládek.

Jelikož činnost původní čety pracovníků ve-
řejně prospěšných prací tvořených zejména 

nezaměstnanými vedenými v evidenci Úřadu 
práce České republiky vykazovala nedostatky, 
rozhodla se Rada městského obvodu Hrabová 
na návrh tajemníka tuto složku poloprofesio-
nalizovat, tzn. posílit v oblasti jak personální, 
tak materiální. V závěru roku 2020 byl pro účely 
letní i  zimní údržby zakoupen malotraktor 
Seco Starjet UJ 102-23 P6 4x4 PRO a v letoš-
ním roce se uvažuje se zakoupením traktoru 
na mulčování, odstraňování plevele, udržová-
ní příkop, kartáčování chodníků a komunikací 
a zimní údržbu.

V  současné době činnost Technické služby 
řídí mistrová Ing. Eva Davidová. Kmenovými 
zaměstnanci jsou Roman Moša (zástup mis-
trové), Jiří Moskal, Radovan Hanus, Jiří Chalota, 
Drahomír Krištof, z Úřadu práce České republi-
ky v současné době vypomáhají Oskar Koron-
czi a od 17. června 2021 Miroslav Březina. Pod 
organizační složku 3745 patří ještě správkyně 
veřejného venkovního hřiště a obou tělocvi-
čen Základní školy Paskovská  paní Anna Lin-
hartová.

Jan Socha

Vybraná hřiště v areálech škol, školek, středisek 
volného času a na dalších veřejných místech 
jsou opět přístupná veřejnosti. Děti i dospělí si 
zde mohou zasportovat v bezpečném prostředí. 
Hřiště jsou udržována správci a některá nabízí 
i možnost zapůjčení sportovních pomůcek. 

Hřiště podpořená z rozpočtu města jsou ozna-
čena informačními tabulemi s logem projektu 
Bezpečnější Ostrava. Na tabulích jsou uvede-
ny informace o provozní době i návštěvní řád. 
Seznam hřišť a sportovišť otevřených pro ve-
řejnost najdete na webu https://bezpecnejsi.
ostrava.cz/co-delat-kdyz/chci-bezpecne-a-z-
darma-sportovat.

V  Hrabové je to hřiště základní školy Pas-
kovská 46. Bližší informace o provozní době 
a návštěvním řádu jsou na webu https://hra-
bova.ostrava.cz/cs/o-hrabove/aktualne/verej-
ne-sportovni-skolni-hriste. 

Hřiště jsou otevřena převážně od dubna do 
října v  odpoledních hodinách, o  víkendech 
a o prázdninách. Jejich chod zajišťují správci, 
sportovní asistenti a další personál tak, aby byla 

bezpečná a čistá, s pestrou nabídkou možností 
pohybu. V nabídce jsou kromě klasických spor-
tovišť i dopravní hřiště nebo skateparky. 

Podpora hřišť otevřených veřejnosti je na území 
Ostravy dlouhodobá. Je nedílnou součástí roz-
voje kvality života ve městě a systému prevence 
kriminality. Provoz hřišť je financován v rámci 
dotačního programu města v oblasti podpory 
prevence kriminality formou transferů měst-
ským obvodům. V roce 2021 je podpořeno fun-
gování 60 sportovišť 16 městským obvodům 
částkou ve výši 3 196 000 korun.  

Lenka Michálková

Půjčování sportovních potřeb na školním hřišti

Poslední sezóny provozování venkovního hřiště u Základní školy 
Paskovská se setkáváme s poptávkou po zajištění  sportovních po-
třeb. Správkyně hřiště paní Linhartová sestavila seznam sportovních 
potřeb a navrhla, aby se tyto sportovní potřeby zapůjčovaly obča-
nům. Ve spolupráci s tajemníkem byl předběžně stanoven systém 
záloh a půjčovného.

Jelikož Rada městského obvodu Hrabová s tímto návrhem na svém 
jednání 12. května 2021 souhlasila a vyčlenila požadovaný objem 
finančních prostředků, je předpoklad, že od 1. července 2021 zahá-
jíme půjčování sportovních potřeb (míčů na fotbal, volejbal a bas-
ketbal, sítí na stolní tenis a do branek na florbal a fotbal, tenisových, 
badmintonových a stolnětenisových pálek, florbalových hokejek 
a míčků, švihadel, pumpiček aj.). Předpokladem je uhrazení vratné 
zálohy a půjčovného. Ceník naleznete v prostoru hřiště u základní 
školy u správkyně a také na www.ostrava-hrabova.cz.

Text: Jan Socha,

Foto včetně upoutávky na titulní stránce: Jan Dvořák
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V březnu 2021 byly zakoupeny čtyři samostatně stojící betonové odpadkové koše 
s ocelovým krytem o objemu 75 litrů a ve stejné úpravě i osm betonových laviček. Tyto 
koše a lavičky byly umístěny do parku na ulici Příborské.

V dubnu letošního roku pak zakoupil městský obvod Hrabová dvacet kusů nových 
odpadkových košů.  V tomto případě se jednalo se o zelené plastové koše o objemu 
50 litrů, které se upevňují na zinkovou stojinu. 

Celkem čtrnáct odpadkových košů již bylo osazeno, a to na ulice Domovskou, Mostní, 
Paskovskou a po jednom kusu na ulici Šídloveckou a K Nadjezdu. Zbývajících šest košů 
bylo ponecháno jako rezerva pro případ poškození, případně ještě budou osazeny na 
vytipované místo.  Stojiny byly zabetonované, takže by nemělo docházet k vyvrácení 
či vychýlení košů vandaly.

Veškeré odpadkové koše jsou vyváženy vždy v pátek pracovníky Technických služeb.

Rádi bychom upozornili občany, že tolik diskutované psí exkrementy, které řádně zved-
nou do sáčků, je možné odložit do jakéhokoliv kontejneru nebo odpadkového koše na 
směsný komunální odpad. 

Text: Renáta Moskalová, Foto: Jan Dvořák

V Hrabovských listech jsme poněkud s rozpa-
ky informovali o úpravě křížení cyklostezky ve-
doucí podchodem u Benziny, která sice zkrátila 
úsek se zákazem jízdy na kole, ale neodstranila 
jej úplně a navíc ho zavedla i ve směru do Hra-
bůvky. Cyklistům také nevyhovuje to, že nově 
instalované bariéry v  podobě betonových 
bloků jsou velmi blízko sebe, takže třeba kolo 
s vozíkem pro dítě jim nedokáže projet vůbec, 
tedy i když ho cyklista dle pokynu značky vede. 
Ve svém důsledku to vedlo k tomu, že nespo-
kojení cyklisté tyto betonové bloky opakovaně 

posouvali dále od sebe, skupinu betonových 
bloků dále od podchodu raději objížděli po při-
lehlé trávě a někteří dokonce objížděli i skupinu 
betonových bloků ve vjezdu do podchodu tím, 
že jeli částí vyhrazenou pěším. 

Magistrát se tedy rozhodl neutěšenou situaci 
řešit a 25. května proběhla úprava. Betonové 
bloky již nejsou dva vedle sebe, ale je vždy 
pouze jeden, umístěný blíže středu cyklostezky. 
Zdatnější cyklista sice dokáže o něco snadněji 
mezi bariérami projet, nicméně s vozíkem to 

nejde ani teď. I když je bariérami možno pro-
jet pouze rychlostí blízkou nule a žádný střet 
s chodcem tedy nehrozí, stále se zde stejně pro-
jíždět na kole nesmí vůbec, protože zákazové 
značky zůstaly.

Nicméně na jednání, které v souvislosti s výše 
popsanou úpravou v květnu proběhlo, bylo ze 
strany magistrátu konstatováno, že toto není 
ještě konečné řešení. První úpravou, která by 
měla následovat, by měla být oprava mostní 
konstrukce podchodu v dubnu 2022. Investo-
rem této opravy bude Ředitelství silnic a dálnic, 
které je jejím vlastníkem a již vyřizuje stavební 
povolení. Cyklistům sice tato oprava kromě 
komplikací při stavbě nepřinese nic, ale pouhý 
pohled na strop podchodu říká, že oprava po-
třebná, protože beton již se částečně olupuje 
a odpadává. Nicméně na květnovém jednání 
bylo zmíněno, že se uvažuje o tom, že by se 
v letech 2022 nebo 2023 mohlo magistrátem 
realizovat lepší řešení i pro cyklisty. Jeho podo-
bu si zatím nikdo netroufne říct, ale je na místě 
připomenout, že původně projekt úpravy cyklo-
stezky zahrnoval také náhradu přímého sjezdu 
od ulice Aviatiků obloučkem jižním směrem, ale 
kvůli vysokým investičním nákladům od toho 
bylo upuštěno. Toto řešení by sice snížilo rych-
lost při sjezdu (a tedy zvýšilo bezpečnost) a jako 
bonus velmi usnadnilo výjezd z podchodu na-
horu, ale zase by cyklista vjíždějící do podchodu 
do něj neviděl. Tak se nechme překvapit.

Text a foto: Jan Dvořák

V Hrabové byly instalovány nové odpadkové koše

Nová úprava cyklostezky u podchodu na Šídlovci
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Při nástupu do funkcí výkon-
ného výboru tělovýchovné 
jednoty jsme si stanovili dva 
zásadní cíle našeho fungo-

vání, a to sportovní činnost 
jako hlavní náš úkol, ale také 

postupnou rekonstrukci a opravy areálu. Ně-
které zásadní věci se nám již podařily, nicméně 
stále nám zůstala ''achilova pata'' v  tristním 
stavu zpevněné plochy před hlavním vstupem.

Nechali jsme si vypracovat nabídku staveb-
ní firmy, na jejímž základě jsme požádali 

o dotaci 150 tisíc Kč vedení naší obce, které 
nám vyšlo vstříc. Problém však nastal, když 
nám stavební firma zvýšila svou nabídku 
o 100 %. Požádali jsme obec o navýšení do-
tace na 200 tisíc Kč a obec nám opět žádost 
schválila. Nicméně stále jsme neměli dostatek 
financí. Už to vypadalo, že se nám nepodaří 
rekonstrukci uskutečnit před hlavní sezónou, 
ale přišly dvě zásadní skutečnosti, které nám 
velmi pomohly. Za prvé se nabídli pánové 
Lukáš Václavek a Robert Suchý, že za velmi 
příznivých finančních podmínek rekonstrukci 

provedou. Současně se změnilo vedení spo-
lečnosti BEST, která velmi pozitivně reagovala 
na naši žádost o materiální pomoc ve formě 
dodání zámkové dlažby. Tu nám nakonec do-
dali s obrovskou slevou a pomohli celkové 
realizaci. 

Tímto moc děkujeme výše uvedeným pánům 
za realizaci a panu Kutnarovi za pomoc s do-
dáním materiálu. Výsledek je skvělý a můžete 
porovnat plochu před rekonstrukcí a po rekon-
strukci. Jak s oblibou říkám, kdo chce – najde 
způsob, kdo nechce – najde důvod... 

Víceúčelová budova U Lípy, kterou staví v místě památné restaurace U Lípy 
manželé Kovářovi spolu s panem Čajanem jakožto investoři dle projektu osobně 
zpracovaného paní Kovářovou, se už rýsuje, i když plánovaný termín dokončení 
je až duben 2022.

Text a foto: Jan Dvořák

Akce ''Parkoviště''? Hotovo! 

Roste "nová Lípa"

Text: Daniel Nováček, Foto: Daniel Nováček (vlevo a vpravo), Jan Dvořák (uprostřed)
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Počátek letošního roku byl kvůli protiepide-
mickým zákazům ještě horší než rok minu-
lý a  tak v  podstatě první společenská akce 
v  Hrabové se letos uskutečnila až v  neděli 
23. května, kdy na sokolském hřišti v 17 hodin 
pořádal pan Roman Stuchlý (známý spíše pod 
přezdívkou "Kuman" dle bývalého fotbalisty) 

již od roku 2016 tradiční akci Smažení vaječiny. 
Akce v podstatě začala již v sobotu, kdy každý 
konzument musel odevzdat svých nejméně 
pět vajíček. Těch se nakonec letos nasbíralo 
celkem 295 kusů, což je ovšem podstatně 
méně než loňských 494, jak dokazovala vy-
věšená statistika. Svou daň si asi vybralo také 

trochu deštivé počasí během celého víkendu. 
Nicméně tři zkušené kuchařky se svou mladou 
pomocnicí měly hrnec hodně plný a míchání 
dalo zabrat. A komu by snad vaječina nestačila, 
nabízel ještě pan Sumara lahodně vypadající 
uzené klobásky. Akce byla milým zpestřením 
života v Hrabové po měsících půstu.     

Za horkého počasí ve čtvrtek 17. června pořádal Maraton Klub Seitl Ostrava tradiční Kateřinský běh Hrabovou. V 17 hodin od ulice Pas-
kovské vyrazilo 65 běžců na celkově pětikilometrovou trasu dvakrát tam a zpět ulicí Domovskou. Nejrychleji trasu proběhl Patrik Pastor 
z kategorie mužů do 39 let. V kategorii mužů od 40 do 49 let zvítězil Ondřej Dominik, od 50 do 59 let Marek Škapa, od 60 do 69 let Dan 
Šindelek a nad 70 let Alfons Vytisk. Nejrychlejší ženou byla Magdalena Drastichová z kategorie od 35 do 44 let, v kategorii do 34 let 
pak Kateřina Svobodová a nad 45 let Iva Pachtová. Nesmíme ale také zapomenout na  jedinou juniorku Natálii Ester Kašnou. Slavnostní 
vyhlášení vítězů proběhlo na zahrádce restaurace Stodola. 

Smažení vaječiny

Kateřinský běh Hrabovou

Text a foto: Jan Dvořák

Text a foto: Jan Dvořák
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V sobotu 12. června se uskutečnila v historii 
Hrabové opravdu unikátní soutěž v  kosení 
trávy. Sraz účastníků byl ve 14 hodin v parku 
Hrabovjanka, odkud se za zvuků dechovky 
odebral slavnostní pochod na louku u poto-
ka Ščučí. V čele šla kapela Deor, za ní děti ze 
souboru Mata Hari ve stylových selských ob-
lečcích, pak sekáči a nakonec diváci. Na okraji 
louky děti všem účastníkům zatančily. V urče-
ném prostoru se vedle sebe rozestavilo všech 
15 sekáčů, z čehož hned čtyři byly ženy. Věk 
účastníků se pohyboval od 11 do 75 let. Těsně 
před soutěží "májový" deštíček svlažil louku, 
což sekáčům usnadnilo kosení, ale během 

soutěže naštěstí nepršelo. Pravidla soutěže 
byla taková, že každý sekáč kosil po dobu, kdy 
mu hrála dechovka (cca minutu a půl), a zále-
želo tedy na tom, jak dlouhý pruh trávy za tu 
dobu dokázal poséct. K údivu všech se nako-
nec vítězem stala žena – Jaroslava Hermano-
vá. Druhé místo patří Radimu Miklasovi, který 
kosil opravdu s velkým rozmachem. Třetí místo 
patří Peteru Majerčákovi, který na naši soutěž 
přijel až z Tatranské Štrby.  Po soutěži se znovu 
účastníci odebrali do parku Hrabovjanka, kde 
proběhlo ocenění vítězů. Ale diplom a alespoň 
klobásku k opečení nakonec od organizátorů 
dostal úplně každý soutěžící. Poté děti opět 

předvedly krásné tanečky, které trochu připo-
menuly blížící se letní slunovrat – ať již věnečky 
na hlavách nebo papírovými sluníčky v rukou. 
Poté následovala, stále za zvuků dechovky, 
volná zábava, při níž bylo k dispozici občerst-
vení a účastníci včetně cca stovky návštěvníků 
si na připraveném ohni mohli opéct špekáčky.  
I když v této fázi párkrát krátce sprchlo, účastní-
ci vydrželi většinou až do půl páté a odcházeli 
s pocitem příjemně stráveného odpoledne. 
Velké poděkování za akci patří Občanskému 
sdružení Marcely Poláčkové.  

Text a foto včetně upoutávky  
na titulní straně: Jan Dvořák

Hrabovské kosy
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Hans Christian Andersen kdysi řekl: „Všechny 
knihy zežloutnou, ale kniha přírody má každý 
rok nové, nádherné vydání.“

Během měsíce března a dubna naši žáci fotili 
krásy přírody, která se zrovna probouzela po 
zimním spánku. Někdo zachytil zimu v plném 
proudu na horách, někdo naopak pořídil fotku 
prvních jarních rostlin, které nesměle začaly 

vykukovat ze země. Častokrát žáci zvěčnili 
naši nejbližší řeku – Ostravici, západy slunce 
nebo Pilíky.

Do soutěže přišlo plných 115 fotek. Překvapi-
ly svou originalitou a obsahem. Hodnocení 
bylo velmi náročné, protože fotky byly velmi 
zajímavé, každá něčím jiným. Ve třídách se 
soutěže zúčastnil různý počet žáků, proto se 

nakonec množství “vítězných” fotek u každé 
třídy liší.

Na všechny děti čeká diplom a vítězové navíc 
dostanou sladkou odměnu. Těšíme se, až se 
vrátí do normálu a všechny fotky budou zdo-
bit naši školu a všichni si je tak budou moci 
prohlédnout. Děkuji všem za účast a rodičům 
menších dětí za motivaci a technický dozor:)). 

Blíží se konec badmintonového roku v Polsku 
a tak jsme si 29. května ještě zajely užít turna-
jovou atmosféru do Pabianic, kde je klub s pří-
značným názvem dnešní doby UKS Korona. 
Turnaj byl dvoudenní, takže stálo za to zahrát 
si všechny tři disciplíny – singl, debl i mix. 

Naše děvčata Lucka Šuhajová a Sára Grednero-
vá do toho šly opět naplno. Začátek v mixech 
vyšel Lucce, která se svým hráčským parťákem 
Szymonem Gwiazdou prošla vítězně skupinou 
a také pavoukem až do finále, kde spolu pora-
zili nasazené dvojky a první zlato bylo v kapse.

Pak se holky zaměřily na singly a debly. Hrá-
ček v jejich kategorii bylo 30, takže snadné to 
nebylo a muselo se bojovat. Ale holky se ne-
zalekly a hrály, co to šlo. Sobotu jsme ukončily 
tím, že v deblu holky postoupily do semifinále 
a v singlu do čtvrtfinále.

Odpočinek byl zasloužený. Hotel kousek od 
haly byl super, vyspaly jsme se a v neděli ráno 
se mohlo pokračovat. Skvěle zahrané zápasy 
obou dvou děvčat jak v deblu, tak v singlu, 
vyvrcholily finálovými boji. Nejprve si v deblu 
holky vybojovaly ve dvou setech zlato a v sin-
glu jsme mohli opět vidět české finále Lucky 
a Sáry, které bojovaly o každý míček, nedaro-
valy si ani milimetr v autech a praly se o každý 
bod. Zápas byl úžasný a po třísetové bitvě, 
která trvala 51 minut, vyhrála Lucka 21-15,  
18-21, 26-24.

Tímto vítězstvím si zajistila hattrick tohoto tur-
naje. Na závěr turnaje každý hráč dostal vzpo-
mínkové klubové tričko k ukončení sezóny. 

Vyvrcholením turnaje bylo vyhlašování vítězů, 
které měli skvělé připravené – stupně vítě-
zů, medaile, drobné ceny, vystřelení konfet 
i hudba. Působilo to na všechny úžasně. Pabia-
nicím děkujeme za nádherný víkend a skvělou 
atmosféru a organizaci turnaje.

Text a foto: Lenka Šuhajová

Vyhodnocení soutěže Svět za objektivem 

Úspěch badmintonistky ze 7.B naší školy   

Text: Petra Nytrová, Foto: Ondřej Šulek (vlevo), Aneta Fiederová (uprostřed), Anna Bílá (vpravo)
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Naše Základní umělecká škola Leoše Janáčka 
v Ostravě – Vítkovicích, která působí i na od-
loučeném pracovišti na Základní škole Pas-
kovská v Hrabové, v příštím roce oslaví sto let 
své existence. Jedno malé výročí však prošlo 
téměř nepovšimnuto. V předminulém roce 
totiž uplynulo už 80 let od zřízení této naší 
pobočky. 

HISTORIE ŠKOLY  

Základní umělecká škola Leoše Janáčka 
vznikla iniciativou vítkovických kovodělníků 
a neměla jednoduché začátky. Zpočátku na 
ní vyučovalo pouze pět učitelů v pronajatých 
prostorách, ba i ve vlastních bytech. Teprve 
s  příchodem nového ředitele Jana Pešata 
v roce 1926 nastal prudký rozvoj školy. Počet 
žáků i učitelů rychle narůstal. V roce 1935 se 
podařilo postavit vlastní budovu školy ve Vít-
kovicích podle návrhu významného architekta 
B. Fuchse. Škola rovněž otevírala další poboč-
ky v blízkém i vzdálenějším okolí. Z některých 
z nich (Vratimov, Brušperk) se později staly sa-
mostatné školy. Díky iniciativě ředitele Pešata 
vzniklo Orchestrální sdružení, které vykoná-
valo bohatou koncertní činnost a ze kterého 
se později utvořila Janáčkova filharmonie. 
V letech 1937 až 1953 sloužila škola také jako 
středoškolská vzdělávací instituce budoucích 
pedagogů hudby a  byla předstupněm pro 
vznik Ostravské konzervatoře. Školu navště-
vovala řada významných osobností našeho 
hudebního života – Josef Ceremuga, Zdeňka 
Diváková, Jiří Karásek, Jan Mazurek, Jiří Šindel, 
v nedávné době např. současný koncertní mi-
str České filharmonie Jiří Vodička. 

SOUČASNOST 

Základní umělecká škola Leoše Janáčka po-
skytuje hudební vzdělání více než 400 žákům 
ve většině hudebních oborů – klavír, kytara 
klasická, elektrická i basová, housle, violon-
cello a  kontrabas, flétna zobcová i  příčná, 
klarinet, saxofon, harfa, cimbál, bicí nástroje 
a zpěv. Pro nejmenší děti z mateřských škol 
je tu naše Hudební přípravka. Vyučujeme 
v  hlavní budově na Lidické 56, ale také na 
pobočkách při Základní škole Krestova a Zá-
kladní škole U Haldy v Ostravě – Hrabůvce, na 
Základní škole Václava Košaře na Dubině a na 
Základní škole Paskovská v Ostravě – Hrabové. 

UČÍME NA DÁLKU 

Ani nám se v minulých měsících nevyhnula 
příšera zvaná „distanční výuka“. Zpočátku 
jsme se opájeli nadějí, že naše individuální 

hodiny uniknou pozornosti 
těch nahoře, avšak ne nadlou-
ho. Rozkaz zněl jasně: nesmí 
chodit za žádnou cenu! Takže 
jsme se pustili do distančního 
díla. Toto období patrně vejde 
do dějin naší školy jako „rok, 
kdy se učitelé naučili více než 
žáci“. Brzy jsme ovládli týmsy, 
gůgly, skajpy, míty, votsapy 
a  mesinžry. Seznámili jsme 
se s domácími mazlíčky dětí 
– pejsci, kočičky, rybičky a pa-
poušci se stali součástí naší 
práce. Naučili jsme se ve své 
mysli spojovat zvuk a obraz, 
i když ten druhý je o pár vteřin 
opožděn. Nerozhází nás vidět 
žáka při hodině hlavou dolů. 
Umíme odfiltrovat nežádoucí 
zvuky – cirkulárka, hlasitá tele-
vize, křik malých sourozenců. 
A dokážeme mávnout rukou 
i nad názory různých idiotů na 
sociálních sítích – vždyť ti uči-
telé jen sedí doma a berou za 
to prachy. Důležitou součástí práce naší školy 
a „rodinným stříbrem“ byly vždy její soubory 
(zejména cimbálové muziky, které sedmkrát 
v řadě po sobě zvítězily v celostátních soutě-
žích základních uměleckých škol). Ty samozřej-
mě uzavřením škol utrpěly nejvíc. Naučili jsme 
se sice poskládat nahrávky z mobilů dětí do 
jednoho videa, ale setkávání a společné muzi-
círování to nemůže nahradit. Ale představte si: 
naši žáci hrají! Ani za těchto podmínek nepře-
stali na sobě pracovat a výsledky jsou vidět. 

Například na našem youtubovém kanálu, kam 
pravidelně umísťujeme jejich nahrávky. A ta 
radost, když nám bylo konečně umožněno se 
s nimi setkat tváří v tvář. Tedy přesněji rouškou 
v roušku: „Pane učiteli, vy vypadáte úplně jako 
mimozemšťan…“ 

V této chvíli už se opět těšíme na nové žáky – 
přijímáme děti do všech výše uvedených obo-
rů. Bližší informace o naší škole je možné získat 
také na našem webu www.nasehudebka.cz, 
případně na telefonním čísle 596 614 175. 

K jednomu polozapomenutému výročí

Text a foto: Jaromír Návrat
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Mateřská škola „Klubíčko“ se v  tomto roce 
opět zapojila do účelových dotací vyhláše-
ných statutárním městem Ostrava. 

V oblasti Školství školka získala částku 50 tisíc 
Kč na realizaci projektu s názvem „Ve zdra-
vém těle, zdravý duch II.“, který podporuje 
zcela filozofii zdravé mateřské školy. Získané 
finanční prostředky měly být využity na uspo-
řádání odborných, prožitkových workshopů 

pro rodiče a děti na téma zdraví a navázat tak 
na sérii předešlých projektů. Bohužel pan-
demická situace díky Covidu-19 neumožnila 
tuto část projektu realizovat v praxi. Finanční 
prostředky mateřská škola využila na nákup 
kvalitních muzikoterapeutických hudebních 
nástrojů a  nákup dárkových předmětů pro 
odcházející školáky. Ti na rozloučenou dosta-
nou plnou tašku dárků – dětská trička s logem 
mateřské školy, dětské knížky a balíčky pro 
nastávající školáky.

V oblasti Vzdělávání a talentmanagementu 
získala školka částku 100 tisíc Kč na realiza-
ci projektu „Děti z  Klubíčka objevují svět 

s Korunkou“. Cílem projektu je systematický 
rozvoj přírodovědné gramotnosti dětí ve 
spolupráci se Střediskem přírodovědců Ko-
runka. Děti se během celého roku účastní vý-
ukových programů, kde se vhodnou formou 
seznámí s běžnými druhy rostlin, stromů, keřů 
a živočichů naší přírody. Finanční prostředky 
mateřská škola také využila na nákup expe-
rimentálních pomůcek, odborné literatury 
a přírodovědného materiálu.

Touto cestou děkujeme statutárnímu městu 
Ostrava za získání těchto účelových dotací. 

 Iveta Raková

Vážení a milí čtenáři,

školní rok, přestože byl le-
tos opět ve znamení dis-
tanční výuky, utekl jako 

voda a máme zde prázdni-
ny. Konečně jsme se dočkali 

i vytouženého sluníčka a letního počasí.  Ať už 
se někteří z nás chystají k moři či na tuzemskou 
dovolenou anebo stráví léto na své zahradě 
v pohodlném lehátku ve stínu stromů, máme 
zde v každém případě velmi příjemnou část 
roku. Můžeme relaxovat jak aktivně, tak i jen 
lenošit s knihou anebo zavřít oči a zaposlou-
chat se do mluveného slova. O audioknihách 
jsem se zmiňovala v minulém čísle a nyní vám 
už mohu představit několik titulů, na které se 
můžete těšit během letních měsíců:

Audioknihy si už brzy budete moci vypůjčit 
v hrabovské knihovně ve stejném režimu jako 
tradiční tištěné knihy. Audioknihami ovšem ne-
končíme. Během července Vám budou k dispo-
zici také e-knihy. Novou službu Vám nabídneme 
jako dárek v rámci celoroční kampaně „Daruj-
me a nechejme se obdarovat“, kterou Knihovna 
města Ostravy pořádá k výročí 100 let od své-
ho založení. Zájemci o e-čtení si jistě vyberou 
z 9 500 knih pro dospělé i děti, mezi kterými 
budou nejnovější bestsellery i ověřená klasika. 
Podmínky pro půjčování budou zveřejněny na 
stránkách knihovny www.kmo.cz. 

Veselé knihovnické omalovánky a  grafické 
hádanky, které jsme v červnu rozdávali pro 
radost dětem, potěšily i naši milou čtenářku… 
Užijte si léto!

Mateřská škola Klubíčko má dotace na projekty

Lenošit už  můžete i s audioknihou 

Text a foto: Martina Šalati

•	 Ruta Sepetys: V šedých tónech

•	 Franz – Olivier Giesbert: Himmlerova kuchařka

•	 Juraj Červenák: Les přízraků

•	 Jiří Kupka: Krvavé jahody

•	 Karin Lednická: Šikmý kostel, 1. díl

•	 Agatha Christie: Vražda na faře

•	 Lorna Byrne: Schody do nebe

•	 Jerzy Kosinski: Nabarvené ptáče

•	 James Herriot: Zvěrolékař a kočičí historky

•	 Eduard Petiška: Staré řecké báje

•	 Petr Jarchovský: Zahradnictví

•	 Pavla Horáková: Teorie podivnosti

•	 Neil Gaiman: Severská mytologie

•	 Božena Němcová: Pohádkové poslouchánky
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FOTOREPORTÁŽ

Že by budoucí  
nový řemeslník?

A pak se jede  
na výlet „autobusem“Musí se taky papat

Netradiční pohledChvilka pohybu
A chvilka odpočinku

Foto: Lucie Michalčíková

HRABOVSKÉ LISTY

 Ze školičky Šídlo
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Rodiny ve vesnické části Hrabové se dle 
způsobu obživy členily ve 40. letech na 
dvě nejpočetnější kategorie - sedlácké 
a  kovozemědělské. Kovozemědělci byli 
muži v  pracovním poměru (obvykle ve 
Vítkovických železárnách, Vratimovských 
papírnách nebo ostravských dolech) a rodi-
na zároveň měla ještě políčko, které obdě-
lávala, a chovala domácí zvířata (dvě až tři 
krávy, prase, králíky, slepice, husy, kachny). 
Autobusy nejezdily a do roku 1948 tramvaj 
končila u Benziny, tak se k ní muselo do-
cházet pěšky nebo se z jižního konce Hra-
bové jezdilo na kole, které si lidé nechávali 
v domě pana Telingera u konečné tramvaje. 
Pracovní doba v zaměstnání byla osmiho-
dinová, ale pracovní týden byl šestidenní, 
protože se pracovalo i o sobotách. Sedlá-
ci měli vlastní statek s větším množstvím 
dobytka včetně koní a větší pole. Obvykle 
vstávali již ve čtyři hodiny ráno a po celý 
den se věnovali svému hospodářství. Seno 
i obilí se totiž v té době kosilo ručně – te-
prve po válce si někteří  koupili jednodu-
ché sekačky zapřáhnutelné za koně. Pou-
ze k mlácení obilí bylo v Hrabové několik 
mlátiček, ke kterým se obilí sváželo. Téměř 
všechny ženy mimo svobodných za druhé 
světové války do klasického zaměstnání 
ještě nechodily. Ráno se postaraly o děti 
a domácí zvířata a poté šly buď na své pole 
nebo vypomáhat k sedlákům, zejména se 
sázením a okopáváním brambor, s vázáním 
snopů sena nebo obilí a s obsluhou mláti-
ček. V 50. letech se situace začala měnit, 
a  to nejen vlivem státem vnucované ko-
lektivizace zemědělství a jeho postupnou 
mechanizací, ale také změnou životního 
stylu. Ženy se chtěly emancipovat a  mít 
vyšší životní úroveň, proto stále ve větší 
míře začaly chodit do zaměstnání a ome-
zovala se domácí hospodářství.

Lidé se v té době museli uskromňovat, pro-
tože vydělané peníze stačily jen na živobytí. 
Hladem však nikdo netrpěl, čemuž napo-
máhaly také produkty od domácích zvířat. 
Nákupy v  době války i  po ní až do roku 
1953 však limitoval také přídělový systém 
– potraviny se mohly nakupovat jen v roz-
sahu přidělených lístků a oděvy a obuv jen 
v rozsahu přidělených "bodů". V důsledku 
obojího se vše zužitkovávalo (např. za války 
se z kostí pomocí louhu vyrábělo mýdlo), 
roztrhané oděvy se zašívaly a rozbité boty 

se nosily k ševci k opravě. Muži nosili doma 
košili a tuhé kalhoty, ven ve všední den ko-
šili, oblekové kalhoty (za války zejména na 
jízdní kolo po německém vzoru často tzv. 
pumpky, tj. krátké kalhoty pod kolena do-
plněné podkolenkami) a kšiltovku nebo tzv. 
rádionku (baret),  za chladného počasí pak 
též dlouhý kabát, a ve svátek pak ven košili, 
oblek a klobouk, doplněné v zimě kabátem. 
Ženy nosily doma šaty, zástěru a šátek, ven 
ve všední den šaty, svetr a šátek, v zimě též 
krátký kabátek, a ve svátek ven šaty nebo 
sukni s halenkou, šátek nebo klobouček a za 
chladného počasí též kabát.

Obvyklá domácnost byla obývána dvěma 
rodiči a jedním až třemi dětmi. V rodinném 
domku však byly obvykle dvě bytové jed-
notky, přičemž tu druhou obývali prarodi-
če. Bytová jednotka však byla podstatně 
skromnější – skládala se jen z kuchyně (kde 
se v zásadě odehrával veškerý denní život) 
a  ložnice. Vybavení kuchyně spočívalo 
v kredenci (skříni na nádobí), almaře (skří-
ni na potraviny), mycím stole, sporáku na 
uhlí či dřevo včetně trouby a prostoru pro 
pětilitrovou nádobu na ohřev vody (ve star-
ších domech byla místo sporáku kachlová 
kamna), jídelním stole, židlích, otomanu 
(válenda), botníku, rozhlasového přijíma-
če (u některých až od 50. let) a kamínek na 
vytápění dřevem, uhlím a koksem. Lednič-
ky ani v 50. letech ještě nebývaly. Nevytá-
pěné ložnice byly vybaveny manželskou 
postelí, dvěma skříněmi a nočními stolky 
a  zrcadlem s  kosmetickým stolkem. Děti 
spaly v kuchyni na otomanu, případně též 
v kovových postelích v ložnici. Ve 40. letech 
záchody ani koupelny v  domech nebyly. 
Jako záchod sloužila dřevěná kadibudka 
na dvoře. Koupelnu nahrazovaly dřevěné 
necky, které se v  sobotu přinesly do ku-
chyně, naplnily ohřátou vodou ze Ščučí, 
ve které se vykoupaly nejprve děti a pak 
v téže vodě dospělí. Přes týden se umývalo 
pouze v lavóru. Prádlo se den předem na-
močilo a další den právalo ručně na valše, 
ale postupně si lidé kupovali ruční pračky 
(ručně se s nimi muselo kývat), umístěné 
obvykle v kůlně na dvoře, kde se pralo velké 
prádlo cca co měsíc a půl. Vodovod (stej-
ně jako plynovod) tehdy v Hrabové totiž 
nebyl a pitná voda se donášela buď z ve-
řejné studny u Husova pomníku, nebo od 
někoho, kdo měl vlastní studnu. Až koncem 

50. let si lidé v domech dobudovávali také 
záchody a  koupelny, přičemž pro přívod 
vody sloužilo čerpadlo ze studny. Již od po-
čátku 50. let si lidé postupně přístavbami 
či přestavbami domů zřizovali také obývací 
pokoje a pár movitějších si je již od druhé 
poloviny 50. let vybavilo televizory. 

Stravování bylo podstatně skromnější. Sní-
daně spočívala v kávě nebo mléku s chle-
bem (v neděli s buchtou), příp. též s ovo-
cem. Ve 40. letech si lidé museli do práce 
nosit pití (obvykle v polní láhvi) a svačinu 
v podobě namazaného chleba, případně 
také polévku v kovové bandasce. Závodní 
kantýny a  jídelny se budovaly až v 50.  le-
tech. Děti si do školy musely nosit svačinu 
spočívajíci v  krajíci chleba namazaném 
máslem nebo sádlem, protože do otevře-
ní současné školní budovy v  roce 1957 
neexistovala žádná školní jídelna. Až po 
příchodu domů byl oběd, spočívající z po-
lévky (obvykle zeleninová, nudlová, hovězí, 
slepičí, kroupová, hrachová, zelná) a hlav-
ního jídla (např. lívance, krupice, knedlík 
s vejci, brambory s volským okem, květák 
s bramborem, cibulová, česneková, křeno-
vá či okurková omáčka s bramborem, fazo-
le s chlebem /bývaly o sobotách/ – pouze 
v neděli bylo maso /obvykle králík, vepřové 
či uzené/ a zeleninový salát). Večeře spo-
čívala v chlebu se sádlem či marmeládou, 
vaječinou, případně  slanečky se zeleninou 
a smetanou. K večeři se pil také čaj nebo 
čaj s mlékem.

Volný čas přes týden žádný nebyl – veškerý 
zabíralo zaměstnání, péče o hospodářství 
a domácí práce. V sobotu večer se někdy 
šlo na kulturní akci. V neděli ráno se šlo do 
kostela, pak šli chlapi do hospody a ženy 
vařit oběd, po společném obědě následo-
val poslech rádia (zejména pohádky pro 
děti), případně návštěvy příbuzných, a poté 
se opět šlo do kostela na tzv. požehnání. Již 
v 50. letech si však někteří movitější stavěli 
chaty a na neděle tam jezdili. O prázdni-
nách děti jezdívaly na dva až čtyři týdny 
k příbuzným, odkud podnikaly krátké vý-
lety. V 50. letech zaměstnanci dostali v ně-
kterých letech rekreační poukazy, což byla 
tehdy pro obyčejné lidi prakticky jediná 
možnost dovolené, jak ji známe dnes.

Text (dle vzpomínek Marie Stárkové) a foto 
upoutávky na titulní stránce: Jan Dvořák

Život na hrabovské "Dědině" ve 40. a 50. letech
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SPOLKY

Konečně jsme se dočkali 
rozvolnění protikorona-
virových opatření a čin-
nost spolků se může 

volně rozběhnout. Mno-
hé pravidelné každoroční 

srazy a jízdy se již letos bohužel 
neuskuteční – byly přeloženy na následující 
rok. Asi nejvíce nás mrzí zrušení mezinárodní-
ho cyklistického závodu žen „Gracia“ v Orlové, 
kterého se každoročně účastnila světová cyk-
listická špička a náš klub pravidelně zahajoval 
slavnostní start poslední etapy. Další akce byly 
pouze přesunuty na pozdější termín. 

První velkou událostí bylo Mistrovství Evropy 
vysokých kol v Brně, kde naši jezdci obhajo-
vali dvě prvenství z loňského roku v závodě 
na 60 kilometrů. Závod se konal v sobotu na 

okruhu na brněnském Výstavišti dlouhém 
600 metrů. Už ráno bylo zřejmé, že závod 
bude probíhat za vysokých letních teplot. 
Pořadatelům se na poslední chvíli podaři-
lo zajistit rám s vodní mlhou, kde se mohli 
závodníci na sluncem rozpálené trati ales-
poň trochu osvěžit. Tyto ztížené podmínky 
kladly zvýšené nároky na doprovodné týmy 
závodníků, připravující nápoje a jídlo během 
závodu. Závodníkům startujícím za náš klub 
se podařilo zásluhou Báry Oháňkové obhá-
jit první místo v  kategorii juniorek. Dušan 
Oháňka své loňské vítězství sice neobhájil, 
ale umístil se na výborném druhém místě 
v kategorii mužů. 

Mezi rozmanitou činnost našeho klubu pa-
tří návštěvy muzeí a výstav zaměřených na 
různá odvětví lidské činnosti. Každoročně se 

účastníme víkendového setkání a burzy sběra-
telů jízdních kol a velocipédů v Boskovštejně. 
Součástí setkání je návštěva největšího muzea 
kol u nás a cyklistický výlet do okolí. Letos jsme 
navštívili zámek v obci Jevišovice a bývalý zá-
mek v obci Kravsko. 

Novou činností, kterou jsme se začali letos za-
bývat, jsou souteže v sekání trávy. První soutěž 
probíhala v nedalekém Řepišti, druhá v naší 
Hrabové. Zatím co v Řepišti byla hodnocena 
kvalita s jakou byla tráva pokosená, u nás se 
nehledělo na kvalitu, ale na pokosenou vzdá-
lenost. Není důležité zvítězit, ale dobře se 
pobavit, což se výborně podařilo organizáto-
rům obou akcí. Bohatý doprovodný kulturní 
program a drobné dárky byly odměnou za 
naši „těžkou práci“. Pořadatelům děkujeme 
za dobře připravenou zábavu.             

Díky podpoře obce Hrabová se mohou skauti kon-
cem srpna v Hrabové začít zabydlovat.  Vedení 
obce nám našlo prostory pro vytvoření klubov-
ny v domě č. 22 na ulici Šrobárova. Jde o sklepní 
prostory bývalé mandlovny, ale pro naše účely 

zcela vyhovující. Takže nás koncem prázdnin čeká 
vybavování klubovny a doufáme, že v září ji naplníme 

školáky na prvních schůzkách. Vše samozřejmě závisí na epidemiolo-
gické situaci v České republice. 

Chceme touto cestou pozvat všechny děti a mládež ve věku 6 až 
15 let na náborovou hru 1. září 2021 od 15 hod. na hřišti za domem 
Šrobárova 22. Čeká vás zábavná hra pro malé i velké, rodiče si mohou 
o skautingu promluvit s vedoucími a zájemci si mohou prohlédnout 
i prostory klubovny. Na místě se dozvíte, kdy se plánují pravidelné 
schůzky, co děti budou pro vstup do skautingu potřebovat apod. 

Pokud vás nějaké informace zajímají už dříve, můžete se na mě obrátit 
na telefonu 732 265 141 nebo e-mailu hana.mamcarova@skaut.cz. Přeji 
všem dětem pohodové léto bez úrazů a těšíme se na setkání v září. 

Klub českých velocipedistů byl na Jižní Moravě

Skautský oddíl v Hrabové

 Text: Pavel Žižka, Foto: František Janša (vlevo), Pavel Žižka (uprostřed a vpravo)

Text: Hana Mamčařová, Foto: Kristýna Vrbíková
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V  minulých Hrabovských 
listech proběhla anketa 
ke zlepšení rekreačních 
možností. Ráda jezdím 
na kole, takže mně osob-

ně schází cyklostezka po 
levém břehu Ostravice. Stá-

vající cyklostezka po pravém břehu je zcela 
nedostačující. Frekvence cyklistů, sportov-
ců na in-line bruslích, osob na elektroko-
loběžkách i chodců se stává nebezpečnou 
pro všechny zúčastněné. Dálnice D1 se mi 
jeví proti této cyklostezce bezpečnou.  Dále 
se domnívám, že by hrabovští občané měli 
zájem o fitness hřiště pro seniory a mládež 
s posilovacími stroji pro všechny generace.

Když se ale zamýšlím nad sportovním vyžitím 
v Hrabové, nabízí se mi k řešení jeden velký 
problém s  tím spojený: ovzduší. Sport je 

důležitou součástí zdravého životního stylu. 
Je třeba se zdravě hýbat, ale současně zdra-
vě dýchat. Vzduch  „obohacený“ o zápachy 
spálené gumy či  kovové „pachutě“ nám všem 
život znepříjemňuje. Když cítím tento zápach, 
nemám chuť vyjít  na zahradu, natož se  pro-
jet na kole.

Oslovila jsem dopisem s  žádostí o  pomoc 
s problémem zápachu v našem městském 
obvodu Ministerstvo životního prostředí, 
Českou inspekci životního prostředí, Zdra-
votní ústav v  Ostravě i  Český hydromete-
orologický ústav. Zastupitel Ing. Radomír 
Orkáč oslovil Krajskou hygienickou stanici 
v Ostravě. Odpovědi nejsou nijak povzbu-
divé. Krajský úřad Moravskoslezského kraje 
se řídí při povolování staveb v průmyslové 
zóně Hrabová  platnou legislativou v ochra-
ně ovzduší, která připouští, aby zdroje 

znečišťování ovzduší vypouštěly znečišťující 
látky do ovzduší. Řada výrobních technologií 
provozovaných v průmyslové zóně Hrabová 
produkuje i pachové látky. Šíření pachových 
látek je velmi specifickým a těžce řešitelným 
problémem. I přes tato a podobná vyjádření 
výše uvedených orgánů se nevzdáme. Spolu 
s Komisí výstavby dopravy a ekologie bude-
me hledat řešení této situace ku prospěchu 
nás všech, nejen sportovců.

Věřím, že kvalita ovzduší v Hrabové není ni-
komu lhostejná, a to nejen v souvislosti se 
sportovním vyžitím. Proto bych chtěla všech-
ny spoluobčany požádat o pomoc s řešením 
kvality ovzduší oznamováním na  webových 
stránkách městského obvodu Hrabová v sek-
ci Občan-služby-formulář evidence zápachu.                        

Jiřina Kelnarová

V sobotu mja moja šviger-
muter zbantovala na ak-
cyju „Hrabovske kosy“, 
kaj sa suťažilo o to, kery si 

ničeho něusekne a nike-
mu něubliži s klasicku kosu 

na luce. K temu hrala fajna živa 
muzyka, trsalo sa a opekaly buřty. Hlavnim 
tahakem dňa byua škvarkova pomazanka s cy-
bulu, fasoval sa chleba a žadny něfifral. Enem 
škoda, že do teho semo tamo luchalo. 

Fčil jak Oskar vice sfitně, častěji špacyru-
ju Hrabovu. Musym řycť, že se u nas všadě 
stavja. Školka pro haranty už je skorem fertig, 

potřebuje už enem trochu pošolichať, kultu-
rak už viditelně rostě a už sa aji krchov roz-
šiřuje. Tož taka komplexni peče. Ale je fajny 
pociť, že tu po nas mladym cosyk zbudě.  

Pročitala sem dukladně červnovy Hrabov-
sky klebeťař a musim k temu cosyk napisať. 
Hadky kvuli popelnicam... Ono neni zrovna 
přyjemne, keď tydeň co tydeň přykvači do-
davka (kolikrať aji s vuzkem) a napěchuje svuj 
burdel, kam co vejdě něhledě na barvu po-
pelnice. A co nevejdě, něcha ležeť bokem... 
Z teho mě beru pak mory. 

Ku sportovnim halam v Hrabove sa už nadřy-
stalo dosť. V  prve řadě je třeba si položiť 

otazku, esli to je to nejduležitějši pro Hrabovu 
po tych dvuch vyše zminěnych investycyjach. 
A pokud ja, tak esli chceme chechtaki  vraziť 
do stydyona pro městske turnaje a profesi-
onaly či zrobiť halu pro mistni mladežniky, 
spolky a partyje. 

Na zavěr ku odpočinkovym zonam – ku paj-
taškami popisane rekreacii v Hrabove. Mame 
ešče dosť placu. Idě spiše o to, ať všudě něsta-
vime baraky a panelaky.

Inač jasne: pisečna plaža na Pilikach a idealně 
se slanu vodu by něbyua marna. 

Maruna Cholewowa

Čisté ovzduší – prvořadá podmínka rekreace

Letni dřyzty od Marunky

Seznam spolků na webu městského obvodu
V. S.: Na webových stránkách městského obvodu Hrabová jsou v rubrice „Informační rozcestník“ zveřejněny názvy devíti 
místních organizací a spolků. Chybí tam Klub českých velocipedistů, spolek Torali, myslivecký spolek, Klub seniorů a Český 
svaz žen. Proč?

Rada městského obvodu Hrabová se ztotožňuje s názorem čtenáře, že na oficiálním webu by měly být uvedeny všechny místní spol-
ky a zejména ty, které dostávají od městského obvodu Hrabová finanční příspěvek na svou činnost. Proto tajemník Úřadu městského 
obvodu Hrabová obeslal všechny na webu scházející spolky s žádostí o krátké představení své činnosti. Spolky reagují a jakmile obdr-
žíme jejich představení, zveřejníme ho na www.ostrava-hrabova.cz. Výjimkou bude pravděpodobně spolek Torali, z.s., za který uvedl 
jeho předseda Ing. Radomír Orkáč: „Odmítám zařazení Torali na webu obce a nepřeji si, aby se psalo o jakékoliv činnosti spolku Torali 
v Hrabovských listech.“ Je zarážející, že spolek se stejnou razancí neodmítl dotaci na svou činnost v roce 2021. 

Jan Socha
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Věrozvěstové a reformátor  

Z krajů, kde slunovrat znamená více

Návrat
Jak dychtivě jsem vyhlížela
kdy vrátí se nám zpět.
A z okna jsem se chtěla
vždy taky proletět....

A už je tady! Vrátila se!
A obletěla pětkrát dvůr...
A už zas trochu obávám se
a přepadá mě žal a chmur.

Vždyť je zde sama...
Dlouho krouží i čiříká si z vesela.
Však radost, že je zase s náma
už opadá... Pak zmizela...

Vlaštovička je vytrvalá 
a čeká svého partnera.
Tři dny však na to „holka malá“
zas někde v dálce zmizela.

Stesk se mi rozlil v těle, v duši,
že u nás mladé nevyvedou.
Jen pomyslím a srdce buší.
Proč číst mé přání nedovedou?

Nové ráno však štěstí nese!
I vlaštoviček švitoření.
Chce se mi smát! Ó, radujte se!
Už přítelkyně sama není!

Jsou tu obě! Jsou tu zase.
Jak radostný to pro mě den.
Kolik je něhy v jejich kráse.
Tu nenahradí žádný sen...

A možná někdo směje se mi,
jak málo stačí k radosti.
Jsem jenom ráda na té Zemi,
i když mám někdy starosti.

Vždy vzpomenu si na babičku,
jak plakaly jsme štěstím spolu
a sundávaly pomaličku
okénko nade dveřmi dolů.

Jen aby s námi mohly žít
a radost do domu nám nesly
a v srdci Boží mír a klid,
když ruce unavené klesly.  

    Věra Kročková

V červenci začínají školní prázd-
niny a nastává doba dovolených. 
Horké červencové dny zvou 

k různým radovánkám. Počátek 
měsíce je však tradičně spojen se 

dvěma státními svátky spojenými s významnými 
postavami naší minulosti.

5. červenec se v kalendáři uvádí jako Den slo-
vanských věrozvěstů Cyrila a  Metoděje. Oba 
světci stojí na počátku naší státnosti spojené 
s Velkomoravskou říší a jsou významnými du-
chovními postavami. Turisté, kteří rádi navštěvují 
beskydský vrchol Radhošť, mohou obdivovat 
sochy obou věrozvěstů a také navštívit dřevěnou 
kapli sv. Cyrila a Metoděje z roku 1898, nyní hez-
ky opravenou. Ne každý ví, že cyrilometodějský 
kostel máme i v Ostravě – nový chrám v Pustkov-
ci, vysvěcený v roce 1998. Oba bratři pocházeli 
ze Soluně ležící v Byzantské říši. Dříve než přijali 
pozvání knížete Rastislava k  cestě na Velkou 
Moravu (863), působili nějaký čas jako misionáři 
u Chazarů na Krymu. Odtamtud přinesli ostatky 
sv. papeže Klementa I. do Konstantinopole, po-
tom je však vzali s sebou na Moravu a donesli je 
až do Říma (867). Aby mohli slavit bohoslužby 
v řeči slovanského lidu, jemuž měli hlásat evan-
gelium, přeložili bohoslužebné knihy a Bibli do 
slovanského jazyka. Postarali se také o výchovu 

svých žáků, aby jejich dílo mělo pokračovatele. 
Papež Jan Pavel II. je 31. prosince 1980 prohlásil 
za spolupatrony Evropy jako „průkopníky evan-
gelizace východní Evropy“.

6. červenec je spojen se jménem významného 
reformátora církve mistra Jana Husa. Jeho jméno 
dlouho spíše rozdělovalo a bylo příčinou nesvárů 
a rozbrojů. Jméno významného kněze a před-
chůdce Lutherovy reformace se totiž stalo od 
19. století i politickým činitelem. Pomník sochaře 
Ladislava Šalouna stojící na Staroměstském ná-
městí v Praze od roku 1915 je svědectvím doby, 
kdy Husovo jméno budilo mnohé vášně. V sou-
časnosti již poněkud utichají, zejména proto, že 
papež Jan Pavel II. při první návštěvě naší země 
v roce 1990 Husa zařadil mezi přední české re-
formátory. V roce 1999 papež prohlásil, že lituje 
kruté smrti Jana Husa a uznal ho znovu jako re-
formátora církve. Husův odkaz je stále aktuální. 
Heslo „Pravda vítězí“ si dal náš první prezident 
T. G. Masaryk na prezidentskou vlajku a zůsta-
lo na ní dodnes. Tou pravdou Hus myslel jednu 
osobu – Ježíše Krista a jeho evangelium. Husovi 
tedy nešlo o prosazení svého názoru, ale opravdu 
o Pravdu s velkým P. Máme „žít v pravdě“ – upřím-
nosti a opravdovosti, nejen pravdu myslet nebo 
o ní mluvit. A to je celoživotní úkol každého z nás.

Jiří Slepička

Pro staré pohanské Slovany byl letní slunovrat 
důvodem pro velké oslavy. Všichni totiž věděli, 
že nastává období hojnosti, kdy budou sklízet 
plody přírody i plody své práce na polích. Pro 
národy ve vyšších zeměpisných šířkách přece 
jen má letní slunovrat větší význam tím, že roz-
díly mezi délkami dne a noci jsou tam daleko 
větší. Již pobaltské národy slaví slunovrat maso-
vě v přírodě slavnostmi, při nichž tancují a zpí-
vají s vlasy ozdobenými zelenými ratolestmi. 
Slunovrat v přírodě slaví také Švédové. K tomu 
účelu vztyčí sloup Midsommarstang vzdáleně 
připomínající kříž ověnčený zelenými ratolestmi 
a kolem něj s věnečky na hlavách tancují kolové 
tance. Součástí oslav je samozřejmě také ob-
čerstvení, především nakládané ryby a k tomu 
aquavit (líh s příchutí koření). Zde je na místě 
se zmínit o švédské specialitě surströmming, 
spočívající v tom, že sledě ulovené na jaře se na 
několik měsíců naloží do láku a nechají zkvasit. 
Nutno ale říct, že vzít do úst takto silně pách-
noucí rybu vyžaduje značnou míru odvahy. 

Letní slunovrat samozřejmě přináší největší 
změnu pro lidi za polárním kruhem, protože 

zde nastanou dny, kdy slunce vůbec nezapadá. 
Pohybovat se v této době po severních krajích 
přináší velkou svobodu, protože člověk se ne-
musí obávat, že zatmí. Ostatně i pohled na slun-
ce, svítící i v jednu hodinu v noci, je zážitkem. 
Kdo čeká za polárním krajem tajgu a tundru, 
v níž jsou spousty sobů (často i na silnici), ten 
zklamán nebude. Za polárním kruhem se ale 
nachází také Kiruna, v jejímž okolí tajgu střídají 
hluboké jámy lomů na železnou rudu a samo 
město má osud našeho Mostu - postupně se 
původní město boří a  staví se město nové, 
do něhož se přesune také kostel z původního 
města. Zároveň se však zde na severu objeví 
něco, co je nám blízké - háčky a čárky v míst-
ních názvech. Žijí zde totiž Laponci a když pro 
ně jeden učenec vytvářel písmo, tak se inspi-
roval písmem pobaltských národů, které tato 
písmenka zase kdysi nepřímo převzali od mistra 
Jana Husa. Samozřejmě od polárního kruhu se 
dá pokračovat dál na sever, ale silnice končí na 
Nordkappu (Severní mys), kde máte před sebou 
již jen širý Severní ledový oceán.

Text a foto: Jan Dvořák
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 Kulturní komise při Úřadu 
městského obvodu Hrabová 
pořádá na hřišti TJ Sokol Hra-

bová dne 17. července 2021 od 
16 hodin „Sportovní klání senio-

rů“. Přihlášeno je sedm družstev z Hrabové 
a okolních městských obvodů a obcí. Každé 

družstvo bude reprezentovat osm soutěží-
cích. Soutěžit se bude v disciplínách orien-
tační běh, puzzle, šipky, hod míčkem na cíl, 
běh s vajíčkem, hašení požáru aj. Slavnostní 
nástup družstev a zahájení sportovního klání 
seniorů jsou naplánovány na 16 hodin. Po 
vyhlášení vítězů, předání pohárů a drobných 

cen bude k poslechu a k  tanci hrát od cca 
17:30 hodin do 21 hodin skupina „VIDETON“. 
Občerstvení je zajištěno. Přijďte povzbudit 
seniory a pobavit se. Tato akce se bude konat 
za dodržení aktuálních epidemiologických 
opatření.

 Vladislava Kopitzová

Sportovní klání seniorů 2021

Vítání občánků    

Vážení rodiče, 
dne 18. září 2021 v dopoledních hodinách proběhne „Vítání občán-
ků“. Vítání občánků je určeno pro děti s trvalým pobytem v  Ostravě 
– Hrabové. Pokud máte zájem se se svým děťátkem zúčastnit, přijďte 
se zaregistrovat do kanceláře č. 10 v prvním patře Úřadu městského 
obvodu Hrabová v úřední dny pondělí a středu (od 8 do 12 hodin 
a od 13 do 17 hodin) – v jiné dny po předchozí domluvě na telefon-
ních číslech 599 420 101 či 725 996 474 nebo e-mailem na zhaune-
rova@ostrava-hrabova.cz. 
Poslední den registrace je středa 18. srpna 2021. Podrobnější infor-
mace (místo konání, počet hostů a případná protiepidemiologická 
opatření) budou sděleny v dostatečném předstihu. 
Už teď se těšíme na setkání s Vámi a Vašimi dětmi. 

Text a foto: Zdenka Haunerová

K
R

EVNÍ CE NTRU
M

TAKÉ VAŠE KREV 
MŮŽE ZACHRÁNIT 

LIDSKÝ ŽIVOT!

www.facebook.com/KrevFNO
www.fno.cz

Bezplatná linka  

800 260 004
STAŇTE SE

DÁRCEM KRVE!

Krevní centrum FN Ostrava hledá nové dárce

Co je potřeba?
Ochota darovat 470 ml krve, dobrý zdravotní stav, 

věk 18 až 60 let, hmotnost nad 50 kg.

Kde?
Krevní centrum Fakultní nemocnice Ostrava

Jaké jsou výhody odběru krve?
Pracovní volno 24 hodin po odběru, 

za každý odběr daňový odpočet.

Kdy? 
Po:  7.00 – 14.30 hod.
Út, St:  7.00 – 14.30 hod.
Čt:  7.00 – 18.00 hod.
Pá:  7.00 – 14.30 hod.

INZERCE
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Den Hodina Liturgická oslava Mše svatá

Pátek 2.7. 16:30 Pátek 13. týdne v mezidobí
První pátek v měsíci za †† rodinu Olšanskou, Olšákovou, Janšovou, Kokotkovou a † Karlu Šlechtovou

Neděle 4. 7. 8:00 14. neděle v mezidobí               za ††  Františka Janšu, manželku Miladu, sestru Johanku a za živou a † rodinu

Pondělí 5. 7. 8:00 
Slavnost sv. Cyrila, mnicha,  
a Metoděje, biskupa – patronů 
Evropy a hlavních patronů Moravy

na poděkování za 95 let života 
a ochranu Panny Marie  pro celou živou rodinu

Neděle 11.7. 8:00 15. neděle v mezidobí                           za ††  Richarda Sněhotu, rodiče, sestry, živou rodinu a duše v očistci

Neděle 18. 7. 8:00 16. neděle v mezidobí 
Měsíční sbírka na kostel

za ††  Petra Baluška, sestru Libuši, rodiče Žofii a Bohumila, 
a celou živou a † rodinu

Neděle 25.7. 8:00 17. neděle v mezidobí 
Žehnání dopravních prostředků      za ††  Milana Březinu a rodiče

Den Hodina Místo Akce Program

Sobota 17.7. 16:00 Hřiště TJ Sokol Hrabová Sportovní klání seniorů soutěže družstev seniorů, pak živá hudba

Sobota 7.8. 15:00 Starý splav Neckyáda plavba netradičních plavidel

Den Hodina Místo Aktivita Téma

Čtvrtek 1.7. 14:00 Klubovna Šrobárova 22 Společenské deskové hry Karty

Pátek 2.7. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Výroba ozdobných dárkových tašek z papíru

Čtvrtek 8.7. 14:00 Klubovna Šrobárova 22 Společenské deskové hry Karty

Pátek 9.7. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Výroba ozdobných dárkových tašek z papíru

Pondělí 19.7. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Výroba ozdobných dárkových tašek z papíru

Čtvrtek 22.7. 14:00 Klubovna Šrobárova 22 Klubové posezení s hudbou Proměny Věry Martinové

Pátek 23.7. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Ozdobné malování kamenů

Pondělí 26.7. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Ozdobné malování kamenů

Čtvrtek 29.7. 14:00 Klubovna Šrobárova 22 Klubové posezení s hudbou Čarovné klávesy

Pátek 30.7. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Ozdobné malování kamenů

Pondělí 2.8. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Ozdobné malování kamenů

Čtvrtek 5.8. 14:00 Klubovna Šrobárova 22 Společenské deskové hry Karty

Pátek 6.8. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Ozdobné malování kamenů

Pondělí 9.8. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Obrázky z kamenů

Pořad bohoslužeb na měsíc červenec

Plán akcí pro veřejnost v příštím měsíci

Plán akcí Klubu seniorů v příštím měsíci


